
»براي مديريت اقتصاد كشور بايد از شبكه اي كه 
به دنبال تحول جديد در حوزه پولي است و قصد 
جايگزيني آن را با شبكه مالي ملي كشور دارد، 
خارج شويم.« اين را سيد ابوالحسن فيروزآبادي، 
دبير شوراي عالي فضاي مجازي مي گويد. از بين 
پيام رسان هاي خارجي فعال در كشور، تنها يك 
پيام رسان است كه اصرار دارد به حوزه پولي و 
مالي وارد شود و نكته قابل تأمل اينجاست هيچ 
يك از ش�بكه هاي اجتماعي ب�زرگ دنيا نظير 
فيس�بوك يا  توييتر ب�ه رغم فراگي�ري بالايي 
كه در س�طوح جهاني دارند، وارد حوزه پولي و 
مالي نشده اند و اين مس�ئله براي ما كه در حال 
حاضر هم با چالش كاهش ارزش ريال مواجهيم 
مي تواند هشدار دهنده باشد. به خصوص اينكه 
رئيس بان�ك مركزي بخش�ي از التهابات ارزي 
اخير را به فضاي مجازي و تلگرام نس�بت داد. 
هر روز اخبار تازه اي درباره نقض حريم خصوصي در 
شبكه هاي اجتماعي و پيام رسان ها منتشر مي شود. 
رسوايي فروش اطلاعات كاربران حالا دامن بسياري 
از مشهورترين شبكه ها را هم فراگرفته است. همين 
چند روز پيش شريل سندربرگ از مديران ارشد 
شركت فيسبوك در واكنش به اعتراضات اخير در 
رسوايي اين شركت در فروش اطلاعات كاربرانش 
به ش��ركت ها گفت: » عدم دسترسي شركت هاي 
ثالث به داده هاي خصوصي كاربران با پرداخت پول 
ممكن است«. اين اظهارات اثبات كرد اين شركت 
چندان براي حفظ امنيت و حريم شخصي كاربران 
خود تلاش نمي كند و داده ه��اي خصوصي دهها 
ميليون نفر از كاربرانش در دسترس شركت هاي 
ثالث قرار گرفت��ه و آنها از همي��ن اطلاعات براي 
تحليل رفت��ار رأي دهي ميليون ه��ا امريكايي در 
جريان برگزاري انتخابات رياست جمهوري گذشته 
امريكا سوءاستفاده كرده اند. با تمام اينها اما حتي 
فيسبوك هم وارد حوزه پولي و مالي نشده است و 
ورود به اين حوزه لزوم استقلال مجازي را جدي تر 

از قبل مطرح مي كند. 
 كوچ از س�كوهاي خارجي پيام رس�ان به 

سكوهاي داخلي
دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي بازيگران اصلي 

فضاي مجازي را امريكا، اروپا، روسيه، چين و كره 
مي داند و مي افزايد: در واق��ع روابط بين الملل به 
صورت تركيب سه عامل جغرافيا، اقتصاد و سياست 
شكل گرفته است. مرزهاي جغرافيايي ما در فضاي 
مجازي پلتفرم ها هستند و با توجه به تحولي كه در 
اقتصاد دنيا با هوشمند سازي در پيش است ما كمي 

دچار عقب افتادگي هستيم. 
فيروزآبادي يكي از اين موارد را پيام رسان ها مي داند 

و مي افزايد: ما سند حمايت از پيام رسان هاي بومي 
را به تصويب شورا رسانديم. در اين مصوبه تصميم 
گرفته شده كه از س��كوهاي خارجي پيام رسان به 
سكوهاي داخلي كوچ كنيم البته به دليل مشكلات 
اقتصادي كشور همچون نظام بانكي و نظام تأمين 
مالي كار بسيار سنگيني اس��ت، اما با وجود فشار 
رواني سنگيني كه بر حكومت و دولت وارد خواهد 
كرد بايد در اين عصر به اين استقلال و خودكفايي 

دست يابيم. 
 خروج اقتصادی 

فيروزآبادي تأكيد مي كند: در دوره جديد با انبساط 
ب��زرگ در حوزه اقتص��اد و ش��كل ها و مدل هاي 
جدي��د كس��ب و كار و نيروها و بازيگ��ران جديد 
اقتصادي روب��ه رو هس��تيم، بنابراين بايد در اين 
حوزه مقررات گذاري و نظم دهي كنيم. اينكه چند 
كمپاني بزرگ كه اكثراً هم امريكايي هستند براي 
دنيا تصمي��م بگيرند و دولت ها و م��ردم را حذف 
كنند، مخالفيم و نمي توانيم شاهد اين بي نظمي 
باشيم كه رسانه اي شكل بگيرد و يك ميليون كانال 
در آن قرار گيرد كه كوچك ترين مسئوليت پذيري 
كه هويت مشخص است، نداشته باشد، بنابراين ما 

بايد خيلي سريع از سكوي ناپايدار خارج شويم. 
وي تأكي��د ك��رد: در يك س��ال اخي��ر از اينكه 
فعاليت ه��اي فين تك��ي در داخل روي ش��بكه 
پيام رس��ان خارجي همچون تلگرام شكل بگيرد 
و خدم��ات بانك��ي و دولتي به آن متصل ش��وند، 
ممانعت كرديم و براي مديريت اقتصاد كشور بايد 
از شبكه اي كه به دنبال تحول جديد در حوزه پولي 
اس��ت و قصد جايگزيني آن را با شبكه مالي ملي 

كشور دارد، خارج شويم. 
 دغدغه حفظ حريم خصوصي 

رئيس مركز مل��ي فضاي مجازي كش��ور معتقد 
است مردم اگر بدانند چه دس��تاوردهايي در اين 
استقلال نهفته است حتماً همراهي خواهند كرد؛ 
بازيگران اصل��ي فضاي مجازي مردم هس��تند و 
دوران بازيگري فقط نخبگان، گروه هاي مرجع و 

سياستگذاران پايان يافته است. 
وي در خصوص نگراني مردم براي مس��ئله حريم 
خصوصي تأكيد مي كند: مقام معظم رهبري نيز در 
اين خصوص تأكيد داشتند و ما نيز پيش از اين با 
قوه قضائيه تمهيداتي اتخاذ كرديم كه براساس آن 
مسئولان كانال ها در رابطه با مطالبي كه در فضاي 
مجازي پخش مي كنند، مسئوليت مستقيم ندارند 
و مسئوليت آنها از زماني شروع مي شود كه به آنها 
از طريق قضايي و قانوني اعلام شود. همچنين قرار 
شد با همكاري كارگروه تعيين مصاديق مجرمانه 

در اين خصوص تصميماتي اتخاد شود.
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پاسخ مستند »جوان« به جوابيه شركت مترو

چندحادثهديگربايداتفاقبيفتدتامترورويهغيركارشناسيخودرااصلاحكند؟!

خروجاقتصادیازپيامرسانانحصاري
فيروزآبادی: با فعاليت هاي اخير تلگرام كه غيرقانوني و مخل اقتصاد ملي است چاره اي جز خروج از اين پيام رسان نداريم

پس از انتشار گزارشي با عنوان »مترو با حذف راهبر كمكي 
روي ريل خطا مي رود« در تاريخ 21 اسفند 1396، روابط 
عمومي مترو جوابيه اي را ارسال كرده كه متن آن و پاسخ 

»جوان«  در ادامه آمده است. 
جوابيه ش��ركت بهره برداري متروي ته��ران و حومه بدين 

شرح است:
متروي تهران و حومه به عنوان يك سامانه حمل و نقل انبوه بر 
كه مس��ئوليت امنيت و ايمني ميليون ها مسافر را بر عهده 
دارد، تحت پايش و كنترل استانداردهاي جهاني و قوانين 
بين المللي است كه برپايه تجربيات به  دست آمده در تمام 
قطارهاي شهري  جهان در بيش از يك قرن فعاليت تدوين 

شده است. 
تمامي شركت هاي بهره برداري جهان سالانه موظف به ارائه 
عملكردهاي خود طبق ش��اخص هاي بين المللي هستند 
و تجربيات آنه��ا در ارائه خدمات بهت��ر در كنفرانس هاي 
بين المللي به اش��تراك گذاش��ته مي ش��ود، لذا ش��ركت 
بهره برداري متروي تهران و حومه نيز از اين امر مس��تثني 
نبوده و هميشه در دسته برترين هاي اين نوع از حمل و نقل 
در سطح خاورميانه مي باشد. بنابراين با لحاظ اين شرايط 
بايد اذعان داش��ت كه اج��راي هر طرح يا روش��ي جهت 
بهره برداري بهينه تر ب��ا دامنه گس��ترده مطالعاتي انجام 
مي شود و برخلاف آنچه در آن جريده گفته شده هيچگاه 
تغييرات، تنها بر اس��اس نظر و تصميم مديران ارشد ايجاد 

نمي شود. 
در خصوص الق��اي اين موض��وع در آن روزنامه محترم كه 
بخش��ي از ايمني س��خت افزاري قطارها وابسته به حضور 
نيروي انساني است نيز بايد گفت كه صنعت مترو از صنايع 
به روز و پيش��رو در حوزه اج��راي قوانين س��خت گيرانه و 
بين المللي در تمام حوزه ها از جمله ايمني اس��ت و در اين 
صنعت تا زمان اخذ گواهينامه هاي رس��مي، هيچ قطاري 
اجازه بهره برداري نخواهد داشت؛ هرچند كه رعايت قوانين 
و اصول توسط نيروي انساني مي تواند ضامن عملكرد صحيح 

سخت افزارها باشد. 
در ادامه پاس��خ برخي از ش��ائبه هاي مطرح شده در متن 
مقاله آن روزنامه محترم را جهت تنوير افكار عمومي ارائه 

مي نماييم:
الف- موضوع اين مطلب مبني بر ح��ذف راهبر كمكي در 
روش هاي جاري فعلي صحت نداشته و پرداختن به آن در 

حال حاضر هيچ موضوعيتي ندارد. 

ب- عكس چاپ ش��ده در ارتباط با اين مطل��ب كه در آن 
بخش انتهاي يك قطار دچار آتش س��وزي ش��ده اس��ت، 
مربوط به مانور اع��لام و اطفاي حريق در متروي مش��هد 
در س��ال 1393 بوده كه حادثه واقعي نب��وده و ارتباطي با 
متروي تهران و حومه ندارد. ضمن آنكه اينگونه مانورها در 
حوزه پدافند غيرعامل انجام مي شود و آتش ناشي از عوامل 

خارجي است. 
  )master( ج- طرح استقرار راهبر كمكي در كابين اصلي
به منظور افزايش ضريب ايمن��ي حركت قطارها و كاهش 
احتمال بروز وقايع ترافيكي براساس بررسي هاي كارشناسي 
و آماري با استفاده از پتانسيل حضور، دانش و تجربه راهبر 

كمكي است. 
د- در خص��وص موضوع گير ك��ردن احتمالي مس��افران 
بين درهاي واگن ها، اعلام اين نكته ضروري اس��ت كه در 
صورت وقوع چنين حالتي امكان حركت از قطار به وسيله 
سيستم هاي حفاظتي خودكار گرفته مي شود. در صورت 
گير كردن جسم بسيار باريك در حد سانتيمتر كه به دليل 
عدم رعايت اصول ايمني در اين سامانه يا رفتارهاي ناهنجار 
برخي از مس��افران به وقوع مي پيوندد، راهبر كمكي قطار 
موظف است در هر ايستگاه از كابين خارج و درها را به اتفاق 
كاركنان خدمات مسافري كنترل كنند و كاركنان خدمات 
مسافري در صورت مشاهده موارد غيرعادي امكان متوقف 
 )ESB( كردن قطارها از طريق دكمه هاي توقف اضطراري

را خواهند داشت. 
ه- در خصوص موارد فني مطرح شده و خطاهاي احتمالي در 
كابين كمكي يا لكوموتيو SLAVE به ويژه موضوع باتري، 
بايد به اين نكته توجه داشت كه سطح تكنولوژي لكوموتيوها 
به گونه اي ست كه كليدهاي حفاظتي خاص عمل كرده و كلًا 
لكوموتيو مربوطه را خاموش مي كند. اين در حالي است كه 
حركت قطارها با يك لكوموتيو تا پايان مس��ير حركتي خود 

فراهم بوده و نيازي به اعمال تغييرات سخت افزاري نيست. 
و- در ص��ورت وق��وع هر گونه اتف��اق خ��اص و غيرعادي 
در واگن ها مانن��د وقوع حري��ق، ضمن كنت��رل ديداري 
توسط دوربين هاي موجود در سالن هاي مسافري، امكان 
اطلاع رساني توسط مسافران به راهبران از تمامي واگن ها 

به لكوموتيو اصلي وجود دارد. 
ز- س��اعات كاري راهبران مطابق با قواني��ن موضوعه كار 
جمهوري اس��لامي ايران بوده، لكن به واسطه حساسيت 
كاري و صيانت از نيروي انساني، شركت بهره برداري متروي 

تهران و حومه مطابق با مطالعات طب صنعتي و اخذ مشاوره 
از دانش��گاه هاي معتبر كش��ور و پايش و سنجش دوره اي 
سلامت راهبران با اجراي دستورالعمل هاي داخلي نسبت به 
ايجاد تسهيل در نحوه حضور و كار راهبران و اعمال ضرايب 
مثبت در زمان مفيد كاري ايشان كرده و از اين طريق تلاش 
دارد تا با ارتقاي ش��رايط كاري و پرداخت مزاياي فراتر از 

قوانين موضوعه، تلاش هاي اين عزيزان را پاس بدارد. 
 ح- ش��ركت بهره برداري متروي تهران و حومه به منظور 
اجراي طرح هاي مختلف در راس��تاي دستيابي به اهداف 
خرد و كلان هيچگاه دس��ت به تهديد يا تطميع كاركنان 
خود نزده؛ چراك��ه تمامي تصميم��ات و اقدامات منطبق 
با قوانين ج��اري، روش هاي اجرايي و دس��تورالعمل هاي 
سازماني و همچنين اسناد بالادستي مي باشد خاصه اينكه 
تصميمات، اقدامات و عملكرد اين ش��ركت دائماً از سوي 
نهادهاي نظارتي و بالادس��تي مورد پايش قرار مي گيرند و 
ذاتاً امكان تحقق اقدامات غيرقانوني و صرف بدون س��ند و 

تصويب منابع وجود ندارد. 
      

»جوان«: در ابتدا بايد نوشت كه در جوابيه روابط عمومي 
شركت مترو، نيروي انس��اني تنها به عنوان ضامن عملكرد 
سخت  افزارها توصيف شده است كه لازم است در اين رابطه 
گفته شود مطابق با سند بالادستي تأليف شده در شهريور 
96 تحت عنوان »مقررات جامع بهره برداري« كه به تأييد 
بيش از 20 نفر از مديران ارشد شركت و كارشناسان رسيده 
است، حضور دو راهبر گواهينامه دار و واجد شرايط در هر 
كابين به صراحت م��ورد تأكيد قرار گرفت��ه و خالي بودن 
كابين SLAVE مطرح نيست. مش��خص نيست با كدام 
معيار و م��لاك قانوني ي��ا منطقي از ح��ذف راهبر كابين 
SLAVE ي��ا جا به جاي��ي اين نيروي انس��اني ب��ه كابين 
MASTER يا حذف راهبر REAR در قطارهاي داخل 

شهري صحبت به ميان آمده است؟!
از آنجا كه گزارش منتشره »جوان« مستند و فني بوده، در 
ادامه نيز به ترتيب به تمام موارد مطرح شده در جوابيه مترو 

پاسخ داده مي شود:
الف( بر خلاف اساسنامه ش��ركت مترو كه هرگونه اقدام و 
دستور مبني بر كاهش راهبر هر قطار و حتي جا به جايي آنها 
در كابين را امري خارج از اختيارات مديريت داخلي مترو 
مي داند، در آخرين ويرايش روش ه��اي اجرايي قطارهاي 
 REAR داخل شهري در مورخه 96/11/06، حذف راهبر

به صراحت قيد شده و حركت قطار با يك راهبر امري عادي 
و قانوني به حساب آمده است. ) بند 8- 4- 1 و بند 8- 4- 2(. 
مضاف بر اينكه حذف راهبر از مترو اختصاصي به خط حومه 
نداشته و از سال گذشته در خطوط داخل شهري نيز اجرا 
شده كه مس��تندات آن در اختيار روزنامه قرار دارد. معلوم 
نيست چرا شركت مترو به صراحت اين مطلب مستند و به 

وقوع پيوسته را بر خلاف واقع تكذيب مي كند؟!
ب( يكي از اصول ابتدايي گزارش خبري اين اس��ت كه در 
انتخاب عكس ب��ه موضوع مطلب توج��ه مي كند. موضوع 
مطلب منتش��ره »جوان« هم تذكر نس��بت به مخاطرات 
احتمالي و جدي و بازي با جان مردم در اثر حذف راهبر از 
مترو است و عكس انتخاب شده هم مرتبط با همين موضوع 
)حادثه در مترو( است. در هيچ كجاي گزارش ادعا نشده كه 

عكس مربوط به متروي تهران است. 
 MASTER ج( پايش و بررس��ي حضور دو نفر در كابين
توسط چه كس��اني صورت گرفته و چه مدتي براي پايش 
طرح، زمان صرف شده است و اكنون نتايج آن كجاست؟! 
طبق بررس��ي هاي مس��تند و ميداني »جوان« نه تنها اين 
موضوع از صحت برخوردار نيست، بلكه راهبران مترو هم 
مخالفت خود را با اين قضيه ابراز كرده اند. ضمن اينكه بند 
»ج« جوابيه مترو با بند »الف« آن در تناقض است؛ پذيرش 
بند »الف« جوابي��ه مترو به معناي نق��ض بند »ج« همان 

جوابيه است و بالعكس. 
د( با توجه به ضعف سيس��تم كنترل و ايمني در قطارهاي 
خط پنج و عدم نظارت ATP بر آنها چندين بار پيش آمده 
قس��متي از بدن مس��افر در ميان در گير كرده و سيستم 
امنيتي قطار متوجه آن نشده است. مورد اخير آن به شماره 
سند 675. . . 6 )شماره كامل و سند در دفتر روزنامه محفوظ 
است( در اسفند96 اتفاق افتاد و در اين قضيه ناگوار با توجه 
به تغييرات شخصي و ابلاغ شده راجع به نحوه راهبري مترو 
متصدي خدمات مسافري هم متوجه حادثه نشد يا مثال 
بعدي كشيده شدن مس��افر در خط دو در ماه هاي پاياني 
سال 96 بود كه مأمور سكو از دكمه ESB استفاده نكرد و 
منجر به آسيب مسافر شد. باز و بسته شدن درب قطار در 
حال حركت كه فيلم آن در شبكه هاي اجتماعي نيز دست 
به دست شد و مثال هاي اينچنيني فراوان است كه البته از 
سيستم گزارش هاي شركت مترو هم قابل استخراج است. 
همه اين مخاطرات ب��ه دليل تغييراتي اس��ت كه گزارش 
»جوان« هش��دار آن را داده بود؛ هش��داري كه هدف آن 

حفاظت از جان شهروندان و مسافران مترو است. 
ه( طي نامه اي در اتوماسيون اداري بيش از 20 مورد نقص 
 SLAVE ايمني و اش��كالات عدم حضور راهبر در كابين
به مدير خط ارسال شده اس��ت و ليكن طبق پيگيري هاي 
»جوان« و مستندات موجود يك جواب منطقي و مستدل 
داده نشده اس��ت؛ يكي از آنها افت ولتاژ باتري است. سؤال 
كارشناسي اين است، آيا در كابين MASTER  سيستم 
كنترل شارژ لكوموتيو SLAVEوجود دارد؟ ! ندارد ! هر چند 
كه بنا بر ادعاي مطرح شده با افت ولتاژ باتري، قطار متوقف 
مي شود، اما اين قطار واقعاً كي و كجا متوقف مي شود؟! در 
ميان تونل تاري��ك و بي دفاع مترو متوقف مي ش��ود ! نكته 
ظريف و قابل اعتنا اين است كه راهبر جهت رفع اين اشكال 
چگون��ه، از كجا و با چه تجهيزي مس��ير ناهم��وار و احياناً 
تاريك و شرايط نامساعد جوي يا واگن هاي انبوه از مسافر 
و ناراضي، مسير SLAVE را طي كند و به كابين معيوب 

انتها برسد؟!
با توجه به تجارب قبلي وقوع اين اتفاق و زمينگير ش��دن 
قطار مثلًا در خروجي وردآورد، مسافران به دليل نارضايتي 
و زمان بر بودن پروس��ه تك لكوموتيو كردن با كش��يدن 
دس��تگيره خروج اضطراري از قطار پياده شده و در حريم 
ريل قرار گرفتند و تهديد جدي براي سلامتي آنها به وجود 
آمد و همچنين منجر به اختلال بسيار و كاهش سير ايمن 
قطارهاي ديگر ش��د. در ضمن در صورت افت ولتاژ باتري 
در كابي��ن master مطاب��ق اصول ابلاغ��ي و فني امكان 
ادامه مس��ير وجود ندارد و دس��تورالعمل تخليه مسافري 

اجرا مي شود. 
و( ب��ر خ��لاف ادع��اي مط��رح ش��ده در جوابي��ه مترو، 
قطارهاي2TMو TM1 تجهيزات اطلاع رساني از سوي 
مس��افران به راهبران قطاره��ا و همچني��ن دوربين هاي 
نظارت��ي در داخل واگن ه��ا را ندارن��د و در اكثر قطارهاي 
TM3 تجهيزات مربوطه خراب است. گواه اين مطلب وجود 
گزارش هاي مكرر از سوي راهبران و همچنين تست ميداني 
و رندوم از قطارهاست كه ظاهراً مديريت مترو به اين همه 

مخاطرات جاني وقعي نمي نهد. 
ز( مطابق با صورت جلسه هاي سال 89، ساعت ورود و خروج 
راهبران با توافق دو طرفه و عطف به اهميت و حساس��يت 
شغلي راهبران اجرايي شد. اشاره به ضرايب مثبت و ارتقاي 
كاري راهب��ران، طنز تلخي اس��ت كه وف��ق پيگيري هاي 
»جوان« در اين چند س��اله موضوع گمشده راهبران بوده 

است. گواه موضوع فراخوان هاي مكرر داخلي براي حضور در 
شغل راهبري بود كه عملًا به جز افراد اندكي به علت سختي 
شغل حاضر به قبول آن نش��دند. اگر از موارد ديگري چون 
عدم اجراي مفاد مش��اغل س��خت و زيان آور، اجراي طرح 
مصوب شده نظام ارشديت، پيگيري و اعلام نتايج بررسي 
آسيب هاي ش��غلي HSE  )غده هاي بدن راهبران(، توجه 
به تجهيزات ارگونومي و ايمن��ي راهبران و نيز عدم تجهيز 
قطارهاي TM1 به سيستم گرمايش و سرمايش مناسب، 
عدم اجراي ارتقاي گروه شغلي راهبران به گروه 14 بگذريم، 
 MASTER اكنون نيز با اجراي حض��ور دو نفر در كابين
عملًا فشار كاري و استرس راهبران افزوده مي شود، زيرا بايد 
 MASTER نيز توس��ط كمك راهبر SLAVE وظايف
انجام گيرد كه اين تحميل اجباري موجب كاهش راندمان 

كاري و بروز خطاهاي بيشتر خواهد شد. 
ح( اگر ادعاي مطرح شده در بند »ح« جوابيه مترو صحيح 
اس��ت، پس چرا به عنوان يك نمونه لوح��ه اعزام خط پنج 
جهت تحت فشار گذاش��تن راهبران تغيير كرده و جايگاه 
قرار گرفتن آنه��ا در كابين به صورت مبهم و نامش��خص 
پردازش مي شود ؟! اقدامي كه باعث س��ردرگمي راهبران 
 MASTER و SLAVE در تش��خيص حضور در كابين
مي ش��ود و احياناً در صورت بروز اتفاق و سانحه مشكلات 
حقوقي به ب��ار خواهد آورد. همچنين گفته ش��ده اس��ت 
كه س��ازمان هاي نظارتي مداوم بر اج��راي طرح ها نظارت 
مي كنند. سؤال اين است كه چرا اجراي طرح 3 به 2 پس از 
هشت سال بر خلاف دستورالعمل ها به اداره كار ارجاع نشده 
است؟! از وضعيت لوحه اعزام ساير خطوط درون شهري و نيز 
توضيح بيشتر راجع به راهبران ساير خطوط هم كه عجالتاً 

به دليل اطاله مطلب بگذريم. 
گزارش مبتني ب��ر اطلاعات خ��اص و پيگي��ري ميداني 
»جوان«، استنادات و مدارك فني بسيار ديگري هم دارد 
كه در صورت لزوم منتشر خواهد شد. تيتر و گزارش انذاري 
اين روزنامه به دليل پيشگيري از حوادث احتمالي است كه 
با نگاه سياسي – مالي مديريت مترو ممكن است گريبانگير 
سلامت و جان شهروندان شود؛ آن هم در مترويي كه روزانه 
چند ميليون مس��افر جابه جا مي كند و يك حادثه كوچك 
ممكن است تلفات بسياري به جاي بگذارد. انتظار مي رفت 
مسئولان مترو پس از انتشار گزارش مستند »جوان« از آن 
استقبال و رويه غيركارشناسي خود را اصلاح كنند، نه اينكه 

در جوابيه مطالبي را بر خلاف واقع مكتوب كنند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

حسين شمسيان در كانال تلگرامي خود نوش�ت: طبيعتاً اگر كس 
ديگري هم نسخه اي بپيچد كه نشان دهد مسلمان نمي تواند دنيا را اداره 
كند، همين ضربه را زده است. رئيس جمهور مي گويد ما چون مسلمانيم، 
پيمان خود)برجام( را نقض نمي كنيم، حكم اسلام وفاي به عهد است. اما آيا 
اسلام تنها همين يك حكم را دارد؟!مثلًا آيا از مسلمان خواسته نشده زيرك 
باشد، سرش كلاه نرود، مكر دش��من را پيش بيني كند، به دشمن اعتماد 
نكند و. . . ؟پافشاري يكطرفه و بدون رعايت ساير فرامين ديني، شبيه كار 
داعش نيست كه دائم آيات جهاد را از حفظ مي خواند و گردن مي زند!؟اين 

آموزه كدام اسلام است كه مدام به ما درس ذلت و تسليم مي دهد!؟
 

يكي از دوستان ش�هيد لطفي با انتش�ار اين تصاوير از فرزند 
ش�هيد مهدي لطفي نياس�ر ازش�هداي مدافع حرم اخير در 
اينستا نوشت: رفيق عمر با بركتي داشتي، مصداق المومن بشره في 
وجهه بودي و البته محكم و استوار قطعا خونت هم با بركته و ان شاءالله 

مقدمات برچيده شدن صهيونيست را رقم ميزنه.  

توييت س�وگند كرامتي: يه جوري ميگن پيام رسان داخلي امنيت 
نداره، انگار دست نهادهاي امنيتي به پيام رسان هاي خارجي نميرسه. . . 

پس اين همه مجرم تلگرامي كه دستگير ميشن چطوريه ؟!

محمد موحد در اينستاگرام نوشت: وزير جنگ رژيم صهيونيستي گفته 
در صورتي كه ايران بخواهد به حملات عليه سوريه پاسخ دهد، تل آويو نيز 
دولت دمشق را ساقط مي كند.  پ. ن: ابله ! در صورتي كه ما پاسخ دهيم آنوقت 

ديگر تو وجود خارجي نخواهي داشت كه بخواهي غلطي بكني يا نكني. 
 

 محمود قائدي با انتشار اين تصوير در توييتر نوشت: به كوري 
چشم دشمنان، نسل به نس��ل راه ثارالله ادامه دارد. امير علي نازدانه 

شهيد مدافع حرم اكبر زوار در برابر همرزمان پدر 

 زهرا در توييتر نوشت: تا الان مهم ترين دستاوردهاي شوراي شهر تهران 
اينا بوده: خريد تبلت و پرش��يا براي خودش��ون، تغيير نام خيابان كارگر به 
مصدق، پذيرش استعفا ي شهردار تهران ! اگه چيز قابل ذكر ديگه هم بوده 

بگيد كه بدونيم. 

چنلي در توييتر نوش�ت: بانك مركزي بيانيه داده هركي بيشتر از 
10 هزار يورو يا معادلش ارز داشته باشه مجرمه. عزيزم مجرم حسين 
فريدونه كه تو بحبوحه اقتصادي سال 90 صرافي زد. آقاي روحاني شما 
كه مي گفتيد تو زندگي مردم سرك نكشيد، چي شد ه حالا واسه جيب 

مردم تعيين تكليف مي كنيد؟!

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

   يك كارشناس فضاي مجازي بيان داشت: سخن مقام معظم رهبري 
در خصوص حفظ حريم كاربران در پيام رسان هاي داخلي يك فتوا است 
كه نمي توان به آن نگاه سياس��ي كرد. سخنان ايشان به عنوان مبنايي 

براي هوشياري پيام رسان هاي داخلي و اطمينان مردم به آنها است. 
   رئيس كميسيون حمل و نقل ترافيك شوراي شهر گفت: خط 7 مترو 
در خرداد افتتاح مي شود؛ در حال حاضر كار كند است؛ چراكه در تأمين 

اعتبارات مشكل داريم. 
   فلوشيپ بيماري هاي كبد با اش��اره به اينكه 90 درصد افرادي كه 
اضافه وزن دارند يا چاق هستند دچار كبد چرب مي شوند، گفت: 30 تا 

50 درصد ايرانيان مبتلا به كبد چرب هستند. 
   معاون وزير بهداشت با بيان اينكه سلامت و امنيت در جامعه متأثر 
از مسائل فرهنگي است، گفت: همه در كشور احساس مي كنند در اين 
حوزه صاحب نظر هستند و در حوزه فرهنگ هر كسي به خودش حق 

دخالت مي دهد. 
   نايب رئيس سابق كميسيون عمران و حمل و  نقل شوراي اسلامي 
شهر تهران اظهار كرد: به نظر من ش��ورا بايد جلسات فشرده بگذارد و 
ظرف 10 روز شهردار كارآمدي براي ش��هر تهران انتخاب كند، بدون 
شك اگر بيش��تر از اين زمان طول بكش��د، اين عدم انتخاب به موقع 

شهردار به كارهاي خدماتي، عمراني و اجتماعي آسيب مي رساند. 
   معاون پش��تيباني س��ازمان پژوه��ش و برنامه ريزي آموزش��ي از 
آماده س��ازي كتب جديد التأليف پايه دوازدهم خبر داد و گفت: برخي 

كتاب هاي پايه يازدهم اصلاح شده است. 

  جوابيه

1800جليقهضدگلولهساختايران
درميانمحيطبانانتوزيعشد

فرمان�ده ي�گان حفاظ�ت محيط زيس�ت ب�ا اع�ام اي�ن خب�ر 
كه ه�زار و 800 جليق�ه ضد گلوله در مي�ان محيط بانان سراس�ر 
كش�ور توزي�ع ش�د، گف�ت: از ام�روز صب�ح هي�چ محيط بان�ي 
ب�دون جليق�ه ضدگلول�ه ب�ه گش�ت زني در مناط�ق نم�ي رود. 
سرهنگ جمشيد محبت خاني با اشاره به اينكه طي دو روز گذشته با 
دعوت از مديران استاني هزار و 800 جليقه ضدگلوله و 3 هزار و 400 
جفت آرنج بند و زانوبند به استان ها تحويل داده شده است،  اعلام كرد: 
از فردا صبح هيچ محيط باني بدون جليقه ضدگلوله به مأموريت نخواهد 
رفت.  فرمانده يگان حفاظت محيط زيس��ت ادامه داد: اين جليقه ها به 

محيط بانان شيفت به صورت چرخشي تحويل داده مي شود. 
وي در ادامه در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا با توزيع جليقه و تجهيزات 
نظامي محيط بانان حال��ت نظامي  پيدا نمي كنند، گف��ت: بنا نبود كه 
محيط بانان از نظامي گري خارج شوند؛ ما تا به حال 120 شهيد و 150 
جانباز داشته ايم و بايد در راستاي پاسداري از جان محيط بانان در مقابل 

شكارچيان اقدام مي كرديم. 
محبت خاني خاطر نشان كرد: در سال گذشته بالغ بر 5 هزار قبضه سلاح 
شكاري و جنگي از متخلفان كشف شده است. در اين شرايط نمي توان 

محيط بان را بدون تجهيزات نظامي به مناطق فرستاد. 
وي اظهار داشت: ما به دنبال دريافت كلاه ضد گلوله هم هستيم، چون 
باعث حفظ جان محيط بان در مقابل شكارچيان و متخلفان مي شود كه 

تا بن دندان مجهز هستند و حتي از سلاح جنگي استفاده مي كنند. 
به گفت��ه محبت خان��ي جليقه هاي ضدگلول��ه تحويل داده ش��ده به 
محيط بانان بنا بر منويات مقام معظم رهبري از توليدات داخلي كشور 

و توسط متخصصان ايراني طراحي شده است. 
وي در ادامه گفت: تجهيزات توليد شده در اسفند ماه از سوي كارشناسان 
سازمان محيط زيست بررسي شده  است و در تست هاي به عمل آمده 
متوجه شديم اين جليقه ها از كيفيت بالايی برخوردارند و به همين دليل 

اجازه توليد انبوه داده شد. 
فرمانده يگان حفاظت محيط زيست افزود: وزن اين جليقه ها نسبت به 
جليقه هاي ديگر نيروهاي نظامي پايين تر است؛ چراكه شرايط فعاليت 

محيط بانان با ديگر نيروها متفاوت است. 
محبت خاني با بيان اينكه در عرصه هاي فرهنگي و ايجابي هم به موازات 
حفاظت اقدام شده است، گفت: اگر روزي شرايط مناسب اين باشد كه 
محيط بان فاقد سلاح باشد و تنها با كار ايجابي بتواند در مقابل متخلفان 

قرار بگيرد، مطمئناً ديگر از سلاح استفاده نخواهيم كرد. 

پ�ول  حب�س  ب�ه  كش�ور  كل  بازرس�ي  س�ازمان  رئي�س 
ب�راي اس�تفاده از ط�رح ترافي�ك جدي�د ورود مي كن�د. 
قاضي ناصر س��راج در خصوص آخرين وضعيت رس��يدگي به موضوع 
طرح ترافيك خبرنگاران از سوي سازمان بازرسي كل كشور اظهار كرد: 
 بررس��ي هاي ما همچنان ادامه دارد و در مورد واريز مبلغ اعلام شده از 
سوي شهرداري به حساب شهروندي هم ورود كرده ايم.  وي در پاسخ به 
اين سؤال كه آيا اين اقدام قانوني است يا نه، گفت: الان نمي توانم بگويم 

قانوني است و بستگي به نظر كارشناس��ان ما دارد، اما اينكه مبلغي به 
يك حسابي وارد شود و هر زمان خواستند بتوانند از آن برداشت كنند، 
نيازمند بررسي بود.  هشتم اسفندماه س��ال 96 بود كه رئيس سازمان 
بازرس��ي كل كش��ور در جمع خبرنگاران در خصوص »ورود سازمان 
بازرسي به موضوع طرح ترافيك خبرنگاران« گفت: سازمان بازرسي در 
اين قضيه وارد شده و پرس��نل ما در آنجا حضور دارند.  وي در پاسخ به 
سؤالي مبني بر اينكه »چرا هنوز اقدامي صورت نگرفته است«، تصريح 

كرد: هنوز قيمت نهايي تصويب نشده است كه ما بخواهيم ورود كنيم 
و فكر هم نمي كنم كه اين قيمتي كه عنوان كرده اند به تصويب برسد.  
س��راج افزود: يا آلودگي هوا داريم يا نداريم؛ اگر آلودگي داريم، خودرو 
با طرح يا بي طرح تفاوتي ندارد و با گرفتن پول آلودگي تمام نمي شود.  
وی با بيان اينكه من با صددرصد طرح ترافيك خبرنگاران به اين صورت 
مخالفم، گفت: بايد تصميم عاقلانه گرفته شود، در صورت تصويب قيمت 

طرح ترافيك خبرنگاران، سازمان بازرسي ورود خواهد كرد. 

ورود سازمان بازرسي به حبس پول شهروندان براي طرح ترافيك 
  خبر
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